
 

 

 

 

 
ACTA DE LA COMISSIÓ DE PARTICIPACIÓ EN LA PROGRAMACIÓ DE 
L’OFERTA EDUCATIVA DE BARCELONA  
 
DATA: 14 de novembre de 2022 
HORA: 17 hores  
LLOC: Institut Jaume Balmes 

 
ORDRE DEL DIA:  

1. Constitució, composició, funcions i elecció de secretari/secretària 

2. Taules locals de planificació a la ciutat de Barcelona. 

3. Estat actual de la matrícula. 

4. Línies de treball oferta 2023-3024 

5. Torn obert de paraules 

 
 MEMBRES:  

- Inspectora presidenta i Inspectora presidenta adjunta de la Comissió de Participació: 
Mireia Martínez i Elvira Carrió. 

- Responsable/s de planificació, que exercirà la vicepresidència: Eulàlia Esclapés Turró 
CEB - Directora de l’Àrea del Servei d’Educació i Territori i Rubén Castillo Jaén- Àrea 
de planificació del CEB. 

- Cap del Servei de Gestió del Procés d’Escolarització: Manel Díaz Blanch. 
-  Representant de les titularitats de centres privats concertats: Montserrat Torices 

Girons i Víctor Ranera i Martín. 
- Representant de les direccions de centres públics: Alfons Espinosa i Miró i Núria 

Vallduriola Calbó que excusa la seva presència. 
- Representant de les famílies d’alumnes de centres públics: Patrícia Sarrias Javier, 

Paul Mussach Rodríguez i Andrea Tuset Laborda. 
- Representant de les famílies d’alumnes de centres privats concertats: Antonio 

Guerrero Requena, Agustí Ten Pujol i Marcial Quintairos. 
- Representant sindical del professorat dels centres públics: Aran Clemente Nadal 
- Representant sindical del professorat dels centres privats concertats: Mireia Domper 

Rubio i Núria Funollet Bouzas. 
- S’incorporen a la Comissió de participació els agents del món social, cultural i 

econòmic que són membres de la Comissió de Planificació Educativa del Consell 
Escolar Municipal de Barcelona tal com s’especifica a l’article 14.4 del Decret 
11/2021, de 6 de febrer, de la programació de l’oferta educativa i del procediment 
d’admissió en els centres del Servei d’Educació de Catalunya: 

- Marta Carranza Gil-Dolz del Castellar – CEMB. 
- Neus Agut Homa- Secretària del CEC. 
- Ma Dolors Martí Solà- Col·legi oficial de Doctors i Llicenciats. 
- Lluís Bages- Fundació Ferrer i Guàrdia. 
- Gemma Xarles i Jubany. 

 



 

 

 

 

A les 17:05 hores s’inicia la sessió de la Comissió de Participació en la programació de 
l’oferta educativa de Barcelona sota la presidència de la inspectora la Sra. Mireia 
Martínez Tomé amb la presentació dels membres que la composen. 
 
A continuació, i seguint el criteri del membre de la comissió amb menys edat, s’escull la 
Secretària de la comissió essent aquesta la Sra. Montserrat Torices Girons (Maristes 
Immaculada).  
 
Així mateix es deixa constància que els membres de la Comissió han d’observar el deure 
de reserva respecte a les dades de caràcter personal de les quals tinguin coneixement. 
Es recorda que tots els membres de la comissió han signat un acord de confidencialitat 
i s’explica que està enfocat sobretot a la difusió de dades sensibles. Moltes de les dades 
que es tracten a la Comissió son públiques, però, sobretot les que es treballen en la 2a 
reunió, sovint són confidencials. 
 
La Presidenta de la Comissió explica a tots els membres els trets més significatius del 
Decret 11/2021, de 16 de febrer, de la programació de l’oferta educativa i del 
procediment d’admissió en els centres del Servei d’Educació de Catalunya, 
concretament, els òrgans col·legiats amb especial èmfasi a les Taules locals de 
planificació i la Comissió de participació en la programació pel que fa a les seves 
funcions. 
 
S’explica que la Comissió no és un òrgan executiu, sinó de consulta i que té la funció 
d’elevar propostes a les taules de planificació. Hi ha una taula per a cada districte i una 
única Comissió per a tota la ciutat. 
 
Cal diferenciar els òrgans de participació de la Comissió de Garanties que és l’òrgan 
que estableix els  criteris per a l’escolarització a partir del que marca la norma i 
s’encarrega d’assignar l’alumnat als centres. 
 
S’insisteix en què un dels objectius d’aquesta Comissió és poder compartir el debat 
sobre la ciutat i en aquest sentit es plantegen els següents principis: 

1.- Es continuarà treballant en el repartiment i la distribució equilibrada de l’alumnat 
ajustant l’oferta. Detecció del 15% d’alumnat vulnerable.  
2.- Per tal de garantir un sistema educatiu inclusiu hi haurà una planificació dels recursos 
a tota la ciutat per tal que estiguin més ben repartits en base a un criteri amb fonament. 
3.- Hi ha d’haver un equilibri entre l’oferta i la demanda de places escolars en base als 
residents. 
4.- S’ha de vetllar per la coherència i adequació en el pas de la primària a la secundària. 
 
A continuació, el Sr. Manel Díaz, cap del servei d’escolarització del Consorci presenta 
les dades del curs 2022-2023. 
 
S’expliquen les novetats de centres que han passat a la xarxa pública, de les 
transformacions i del tancament de centres: 

 Hi ha una pèrdua d’alumnat respecte de l’any passat i té un impacte a tots els nivells. 
Així i tot, pel curs 2023-2024 hi ha una previsió de al voltant de 400 alumnes menys. 

 
 Hi ha hagut un increment d’alumnat NEEB, en un 15%. S’han modificat els criteris 

que es treballen conjuntament amb el Departament. Els nous criteris són els que 
marca el Decret. 



 

 

 

 

 El percentatge d’alumnat vulnerable es determinarà en funció de les dades de la 
ciutat. 

 En la reserva de places pel curs vinent, es diferenciarà l’alumnat NEEA i NEEB. 
 Hi ha hagut més matriculació d’admissió aquest curs 2022-2023, a dia d’avui hi ha 

al voltant d’uns 60 nens i nenes que diàriament arriben a la ciutat de Barcelona. 
 Hi ha hagut molt moviment després de la pandèmia. S’augmentarà la ràtio a les 

escoles (10%) per poder repartir de manera equilibrada l’alumnat vulnerable.  
 
El Sr. Rubén Castillo, responsable de la planificació escolar del CEB, presenta les línies 
de treball pel curs 2023-2024: 
 
 L’oferta inicial s’organitzarà, depenen de la demanda, per tant, podrà variar. El padró 

ens diu que hi haurà uns 400 alumnes menys que l’any passat. L’Eixample i Sant 
Martí són els districtes que més han baixat. En canvi, es veu un augment a Gràcia, 
això fa preveure que pot haver-hi dificultats. 

 A l’oferta inicial es té en compte: 
- La demanda del curs anterior. 
- Les dades del padró 
- La demanda de les famílies (pública i concertada). 
 
 L’oferta final pot variar. 
 L’any passat es van crear 7 grups addicionals (Aldana-Sagrada Família-Turó) tenint 

en compte que cap escola es vegi afectada. 
 
Torn obert de paraules i acords presos 
 
Es demana que les dades de matriculació i d’alumnat vulnerable siguin més concretes. 
Més concreció a les dades per districte, només es tenen les dades del padró. Es mirarà 
com fer-ho. 
 
Es presenta la variació del padró respecte a I3 i respecte a l’ESO. L’any passat a 
Secundària no van haver-hi tensions, pel curs vinent tampoc se n’esperen perquè hi ha 
140 alumnes menys. 
 
Després de vàries intervencions es prenen una sèrie d’acords, “recomanacions” per a 
traslladar a les taules de planificació: 
 
 Revisar el mapa escolar ( sobretot el que fa referència al fet que la vorera del davant 

sigui un altre zona). 
 Es demana reduir al màxim el nombre de grups addicionals ( com a possible 

alternativa es posa l’exemple de posar 1 alumne més a cada grup). 
 Disminució de les ràtios. 
 Que es tinguin en compte els grups de la concertada. Caldrà tenir en compte que la 

demografia no ajudarà a la concertada (moltes escoles no són escoles de 
proximitat). 

S’acorda que a la reunió següent, es portaran tots els acords i recomanacions que es 
van treballar l’any passat.  
Hi haurà 3 sessions, es demana que es facin aviat i es demana que s’enviï  el calendari 
el més aviat possible. 
 
S’aixeca la sessió a les 19:15 hores.  
Barcelona, 14 de novembre de 2022 
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